
 

Tisztelt Szakosztály! 

Az MKT alapszabálya szerint ez év tavaszán ismét tisztújításra kerül sor. A választás sikeres 
lebonyolításához alább küldöm az elnökség beszámolóját.    

Üdvözlettel: Benda József 

Beszámoló  

az MKT Demográfiai Szakosztály 2 éves munkájáról 

 

Beszámolónk három részből áll: 1) összefoglaló, 2) rendezvények, 3) tervek  

1. Összefoglaló  

A szakosztály tagjainak létszáma 84 főre emelkedett.   

Előző tisztújításunk 2020 nov. 17-én volt. Az elnökség megválasztott tagjai: prof. Dr. 
Magyari Beck István (tiszteletbeli elnök),  

   
dr. Benda József elnök ifj. dr. Fekete Gyula László Tamás 

   
dr. Mádi László Sisakné dr. Fekete Zsuzsa 

(titkár) 
dr. Szabadkai Antal 

   
Szarvas Zoltán dr. Szoboszlai Attila 

(társelnök) 
dr. Tóth Pál Péter 

 

Az elnökség havonta online ülésezett, és évente kétszer személyesen is értékelte a 
fejleményeket.  

Céljaink:  

 „Megcselekedni, amit megkövetel a haza”, 



 Felhívjuk és ébren tartsuk a döntéshozók, a szakmai közvélemény figyelmét a 
demográfiai folyamatok tartósan kedvezőlen irányára.  

 Saját szakmai elemzések alapján és más külső szakértők bevonásával javaslatokat 
fogalmazzunk meg a trend megfordításának lehetőségeire. 

Eszközeink 

 szakértői elemzések,  
 előadások és kerekasztal beszélgetések, a nézőpontok ütköztetése, viták generálása 
 tárgyalások a döntéshozókkal, 
 az MKT csatornáinak használata (videó streaming, honlap, YouTube-csatorna, 

sajtókapcsolatok), 
 tévé, rádió, sajtó interjúk, publikációk, 
 a CSAM levelező listán körlevelek kiküldése (kb. 1700 cím), 
 a www.plusz1baba.hu honlap karbantartása, 

Az elmúlt évek tapasztalatai alapján többször kellett szomorúan megállapítanunk, hogy a 
probléma kezelése nem kap kellő hangsúlyt a kormányzat munkájában, sőt bizonyos 
visszavonulás tapasztalható. Ismételt megkereséseinkre, vagy nem is válaszoltak, vagy nem 
történt érdemleges konzultáció. Tömeges média megjelenéseink sem érték el az ingerküszöböt. 
(Az elmúlt években kb. 200 cikk, tévé-, rádió-, újság interjúnk jelent meg)1. 

- A Nemzeti helyreállítási terv (2020) számai már jelezték, hogy a demográfia témája 
kikerült a fókuszból (1.ábra), 

 

 

1. ábra: a téma elveszítette támogatottságát.  
 

- A szövetkezetekről szóló törvény módosítása megnyitotta az utat a gyermeknevelés 
melletti munkavállalásra. (Jönnek a kismama szövetkezetek, 24.hu) 

- Novák Katalin miniszter asszony álamfővé emelkedett.  
- Az új kormányban megszűnt a minisztérium.  

 
1 Tudományos és népszerűsítő újságcikkek: https://plusz1baba.hu/helyzet/szakirodalom 
Előadások, interjúk, konferenciák: https://plusz1baba.hu/helyzet/videok-beagyazva   



- Az új államtitkár kinevezése óta eltelt idő megerősítette a trendet. (Delegációnk 
novemberi tárgyalása szívélyes, közvetlen hangulatban zajlott, de valójában semmi nem 
történt.)    

 

A fenti számok mutatják az új hangsúlyokat, de a korábbi beavatkozások is célt tévesztettek. 
Mindössze arra voltak elegendők, hogy a termékenységi arány - átmenetileg - 1,23-ról 1,59-re 
emelkedett. Az évtizedek óta várt születésszám emelkedés, a „harmadik hullám” nem jött létre 
(2.sz. ábra). Az MNB szakértőivel egyetértve több alkalommal jeleztük, hogy nem csak a 
ráfordítások összege, hanem azok iránya is fontos a sikeres beavatkozásokhoz.  

 

2.sz ábra: A születések számának emelésére az elmúlt 10 évben volt utoljára lehetőség.  

Számos kutató és társadalmi szervezet idejében jelezte, hogy sürgős és célszerű 
beavatkozásokra van szükség. (pl.: Fekete Gyula, Kopp Mária, Demény Pál, a Magyar 
Katolikus Püspöki Konferencia és mi (több mint 200 szakértő a CSAM, az ELTE, a MÖOSZ, 
majd az MKTDSZ nevében). Az elmúlt 10 évben azonban az utolsó lehetőséget is 
elmulasztottuk a számok jelentős emelésére.   
2022-ben megindult mind a születésszámok, mind a termékenység csökkenése, hiszen feléltük 
a tartalékokat. Azért nem láttunk eddig még erőteljesebb csökkenést, mert a magyarországi 
népességfogyást a Kárpát medence szórvány magyarság pótolta2. (A kommunikációban 
túlnyomó részben sikerekről hallunk, amit egyre inkább kiegészít az a narratíva, hogy „persze, 
mert csökken a szülőképes korosztály”.)  
Úgy tűnik, hogy az egyre erőteljesebben megjelenő munkaerőhiányt (orvos, nővér, tanár, 
óvónő, rendőr, katona, eladó, sofőr, gyári munkás stb.) a döntéshozók – a kismamák és 
nyugdíjasok még erőteljesebb foglalkoztatásával, (ami tovább csökkentheti a születések 
számát) - egy irányított bevándorlással kívánják kezelni. (Debrecen, Göd, Gyöngyöspata, 
Jászfényszaru stb). Megkezdődött a szolgáltatások leépítése is: bezárnak posták, bankok, 
élelmiszer boltok, patikák, iskolák, egészségügyi ellátó helyek, ATM-ek stb. szűnnek meg 
vidéken. 

 
2 30 év alatt 600 ezerrel csökkent az erdélyi magyarság létszáma. https://index.hu/kulfold/2023/01/03/roman-
nepszamlalas-fogyo-magyarsag/ 



Bár – a korábbi kormányzatokhoz képest - történt elmozdulás, mégsem látszik annak a 
felismerése, hogy a gyermeknevelés ugyanúgy erőforrás igényes, mint a GDP megtermelése 
(idő, pénz, képesség és közösség). A gazdaság munkaerő igényének kiszolgálása felülírja a 
jövő nemzedék felnevelésének szükségességét, ami előre vetíti az ország demográfiai 
katasztrófáját.  

A jövő generációjának felnevelése hatalmas élőmunka mennyiséget (27 ezer óra felnőtt 
munkaidőt igényel egy gyermek 18 éves korig való felnevelése) és növekvő pénzügyi 
befektetést igényel. Ezt az élőmunkát ma „láthatatlan” munkának nevezzük, és ráterheljük az 
édesanyákra, ami egyrészt azonnal csökkenti a gyermekszámot, másrészt - hosszú távon - a 
humán erőforrás mentális leépülését vonja maga után. Az elmúlt évtizedben tapasztalt 
születésszámok egy 6,2 milliós ország utánpótlását biztosították, aminek tavaly megkezdődött 
a további csökkenése is. Egy történelmi méretű zsákutcából a kilábalás nem egyszerű folyamat. 
A döntéshozók az elmúlt évtizedben azzal kísérleteztek, hogy egyszerre emeljék a kismamák 
foglalkoztatását és a gyermekek számát. 

 

 

 

Bár számtalanszor neki futottunk a feladatnak, de ismételten visszapattanunk, mintha 
szándékos, tendenciózus, megrendelésszerű félremagyarázás, figyelem elterelés történne mind 
a közmédia, mind a kutató központok részéről (HÉTFA, KINCS, KSH és mások). Úgy tűnik, 
hogy nagyobb erők állnak a helyzet ilyen alakulása mögött, mint gondolhattuk. 

Be kell lássuk, hogy a helyzet megváltoztatása nem áll módunkban. Mégis, elnökségi ülésünkön 
megerősítést nyert, hogy bár semmilyen hatásra nem számíthatunk csinálni kell. Meg kellett 
barátkoznunk azzal, hogy az érdeklődő szakértőket és újságolvasókat tekintsük a fő 
célcsoportunknak. Szarvas Zoltán így fogalmazott egy elnökségi ülésen: Ha a holt tengeri 
tekercsek sorsára jut is alkotásunk, csinálni kell, mert valaki majd egyszer megtalálja. 
Tesszük tehát a dolgunkat, és a Teremtőre bízzuk a megoldást.  

 
  

2. Rendezvényeink, kezdeményezéseink 

 
2021. 



 
Hónap   Téma Program- 

gazda   
Eredmény  

Január   Javaslatok a gazdaság 
újraindításához I. 

Benda 
József 

A pandémia alatt a kormány felkérte az 
MKT vezetőségét, hogy a gazdaság 
újraindításához tegyen javaslatokat. Ehhez 
két alkalommal mi is hozzá járultunk. „A 
gazdaság újraindítása során kiemelt 
figyelmet érdemelnek a születés ösztönző 
intézkedések. 1) A Hivatásos Szülők 
életpálya modell bevezetése. 2) A 
babaváró hitel korhatárának eltörlése. 3) A 
CSOK hitel elbírálás egyszerűsítése. 4) 
Fecskeház program indítása.”   

Márciu
s  

A „láthatatlan munka” és 
a gyermekvállalás  
Szép Katalin, Gál Róbert, 
Horváth Júlia Borbála 

 
Tóth Pál 
Péter 

87 résztvevő, 286 néző, 38 hallgató 

Április  Javaslatok a gazdaság 
újraindításához II. 

Benda 
József 

 

Május  Nyugdíj és 
gyermekvállalás  
Banyár József, Mészáros 
József, Gál Róbert: Kovács 
Erzsébet 

 
Sisakné 
Fekete 
Zsuzsa 

Hatalmas sajtó visszhang, Gulyás Gergely 
is indokoltnak tartotta a javaslatokat. 
8.093 néző, 56 hallgató, több mint 100 
cikk, 50.000 letöltés. 

Június  
16 

A fiatalok lakáshoz jutása 
László Tamás, Csomós 
József, Mádi László, Árva 
László, Szabadkai Antal, 
Kovács Judit, Balla Ákos 

 
Szabadkai 
Antal 

 
a Kormány is tárgyalta 170 néző, 60 
hallgató 

Szep-
tem-
ber   

A gyermekszületések 
ösztönzése 
Helyzetértékelés  
Benda József 
Láthatatlan munka  
Szép Katalin 
Lakáspolitika  
László Tamás 
Nyugdíjpolitika  
Banyár József 

Benda 
József 

Az MKT történetének legnagyobb 
érdeklődést kiváltó rendezvénye volt. 
Köszönet ezért a több éves háttérmunkát 
végző munkatársakat: Banyár Józsefet, 
prof. Botos Katalint, Botos Józsefet, prof. 
Demény Pált, dr. Giday Andrást, Németh 
Györgyöt, prof. Mészáros Józsefet, dr. 
Szegő Szilviát, Tóth I.Jánost 
https://www.youtube.com/channel/UCQn9
xUBg0ybiPRfB2QM4QOA/videos 

  

   

   



 

 
2022.  

  
Hónap   Téma, előadó Program- gazda   Eredmény  
Január 
13 

Közösség, Család-, 
Házasságélettan 

László Tamás szélesebb körben 
folytatjuk a témát. 

Január 
19 

Modernizáció és kihalás  
Tóth János 

Tóth Pál Péter 302 megtenkintés 

Február 
24 

Másfél év pandémia – 
többlethalandóság  
Tóth G.Csaba 

Tóth Pál Péter  

Március 
10 

Vidékfejlesztés és 
demográfia  
Zöldréti Attila, Gaál Gergely, 
Kovács Katalin 

Mádi László Mg-i és élelm.ipari 
Szakosztállyal 
https://www.youtube.com
/watch?v=ni_XrZ13zdg  
406 megtekintés 

Június 29 Miért csökkent a születések 
száma 2022-ben? 
Engler Ágnes, Asztalos Péter, 
Gyorgyovics Miklós, Élő Anita   

Sisakné Fekete 
Zsuzsa 

244 megtekintés 

Auguszt
us 3  

Hogyan mérsékelhetők a 
gyermeknevelés energia 
költségei?  

Fekete Gyula Belső megbeszélés 

Szept 1 Magyar Beck István 
nekrológ 

Benda József  

szeptemb
er 22-23. 

Láthatatlan Munka 
Engler Ágnes, Tóth I. János, 
Boda György, Benda József 

Szoboszlai Attila/ 
Sisakné Fekete 
Zsuzsa 

A Munkaügyi 
Szakosztállyal 

Szeptem
ber 29 

Nem elég a szívhang 
rendelet  

Benda József Interjú, HIT rádió 

Novemb
er 3 

Tárgyalás Hornung Ágnes 
államtitkár asszonnyal 

Mádi lászló, Benda 
József, Sisakné 
Fekete Zsuzsa 

 

  
 

3. 2023. Rendezvények, tervek 

Hónap   Téma Program- gazda   Eredmény  
Január 12 Éves projekt terv a 

társadalmasítása 
Szarvas Zoli folyamatban 

Január 24. Cohors 18 
Veroszta Zsuzsanna:  

Tóth Pál Péter 18 sajtó tudósítás 

Február17 Beszámoló  Benda József  
Február Mennyire üti meg a 

rezsiköltség a családi 
kasszát? Ifj Fekete Gyula 

Sisakné Fekete 
Zsuzsa 

60 megtekintés 

Március 2 A fenntartható népesség  
Tóth I.János 

Fekete Gyula 100 megtekintés 

Március Tárgyalás újságírókkal László Tamás, 
Mádi László 

folyamatban 



Február  Felmérés a szakosztály 
tagjainak véleményéről 

Fekete Zsuzsa folyamatban 

Május A fiatalok lakáshoz jutása Szabadkai Antal folyamatban 
Szeptembe
r 

Láthatatlan munka  Vándorgyűlés, 
folyamatban 

Október Jövőnk 2. konferencia  Benda József, 
Fekete Zsuzsa, 
Szoboszlai Attila, 
Babos János 

folyamatban 

  
 

 

További tervek 

1. Más szakosztályokkal való együttműködésben is fogjuk tárgyalni a HISZÜK programot 
(a Munkaügyi, Gazdaságpolitikai és gazdaságelméleti, a Társadalom gazdaságtani, 
Fejlődésgazdaságtani, Egészség- és egészségügy-gazdaságtani, a Kultúragazdasági, 
Versenyképességi). 

2. 2020. őszén a CSAM keretében Benda József petíciót indított a HISZÜK program 
bevezetéséért. Közel 14.000 aláírást értünk el. Az áprilisi konferencia keretében, média 
jelenléttel szeretnénk átadni a döntéshozóknak, és az erről szóló tudósítást széles körben 
elküldeni a vezetőknek, képviselőknek.    

3. Elnökségi tagunkhoz, László Tamáshoz csatlakozva fontosnak tartjuk a népesedés politika 
tudati- lélektani feltételeinek javítását is. A fogyasztói magatartásra késztető sok reklám 
mellett egy fiatalnak időben kell felkészülnie a családalapításra, és az ezzel együtt járó 
anyagi, - és szabadidő áldozatvállalásra. 

4. Szükség volna kapcsolatfelvételre a KSH-val, a KINCS-csel, a MÖOSZ -szal, a NOE-vel, 
a „Jövője van” alapítvánnyal.  

5. Kiterjesztjük a média kapcsolatainkat (Szarvas Zoltán, László Tamás, Mádi László) 
6. Egy "deklarációt" fogalmazunk meg a helyzet értékeléséről (László Tamás) 
7. Napirendre vesszük a GYED-GYES problematikáját (Fekete Gyula) Résztémái: 

munkaerőpiac, a gyermekek szükségletei, szocializáció, gyes betegség, bölcsőde építés, 
finanszírozás. 

 

Javaslatok a szakosztályi megbeszélésre 
 
8. Javasoljuk, hogy a szakosztály tagsága használja erőteljesebben közösségi médiákat is. 

(Több éve működik Facebook csoportunk, 870 taggal: https://www.facebook.com/ 
groups/570178396464187) 

9. Az elnökségi megbeszélések emlékeztetőjét szívesen kiküldjük azoknak, akik ezt igénylik 
és megadják emil címüket. (bendajoska@gmail.com) 

 

Budapest, 2023. 03. 31. 


